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Murgatroyd: Okay, hello, this is Tom Murgatroyd, and today, which is February 13, 2014,
webr e i n Shwith GayBurgard| and we will I interviewing
Gary for the Oral Histgr Program for the Abraham Lincoln Presidential
Library, specifically for thé/eterans Remember Projaxtthe Oral History
Project. Gary, thank you for having me at your house. Could you titsys
your name and address?

Burgard: | 6 m Gar djandlive a 49 West Hampton in Sherman. Was a resident
of Jacksonville, lllinois.Moved here after living in Rockford, Illinois for
some time, and probably have been a resident of Sherman for g period
beginning 1977, thereabouts.

Murgatroyd: GreatWe 6 ve tal ked a | ittle bit, and wedl
here, Gary. First of all, who do you live in Sherman with?

Burgard: My wife, Judith Ann BurgardWe 6 ve had two ki ds, got fi
they live in Bloomingtod my son lives in Bloomigtord andmy daughter
lives in EffinghamBoth are married with children, and we have
grandchildren from them.

Murgatroyd: So, youbre busy?
Burgard: | 6m busy.

Murgatroyd: Okay!
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Burgard: Webre going back and forth a | ot.
Murgatroyd: Where and when were ydoorn, Gary?

Burgard: | was born in Rushville, Illinoign Schuyler County, not too far from here. |
was born on May 18, 1944, a long time ago. Dad was born around the
Rushville area, but he passed away a coopjears ago. Mom was born
around the Braning, lllinois, area, and she passed away last.year

Murgatroyd: And your mom and daddés name?

Burgard: Carmen Price Burgard and LugyleneBurgard, and she always went by
Arlene

Murgatroyd: Tell me about your childhood, where you grew up, where you teestthool?
All the way through high school

Burgard: Well, | grew up id started off in Havandad had an airpadt a small airport
in Havana, lllinois He was a fixeebase operator, which meant that he had a
flying operation and a maintenance operatidmen we moved from there to
Peoria, lllinois, where Dad continued to work with, at that pd@géerly
Aviation. Then we moved from there to back out on the €aimat was in and
around Rushville, lllinoisAfter that period, we moxkto Jacksonville,
lllinois, and then Dad became the manager for the Jacksonville Airport. And
that, again, was underyBrly Airlines. He had a fixedbase operation there.
We kind of had an unusual childhoawl the fact that we livéin a hangar.
Now, that doe s nnéatplaseaalivedbutlthe kaagaravasvae r y
huge place, and traérport authority had an apartment set up within that
hangar, which was reallyeally a nice apartmenihey wanted that, since
they wanted somebody at the airport dwanty-four-hourbasis.So,
everybody else went tohome. When | went to home, | had to raise atten
door.

Murgatroyd: It was hard to sneak in. (laughter)
Burgard: It was hard to sneak in, youbdre absol u
Murgatroyd: Or sneak out! And grade school, higihsal?

Burgard: Part of my grade school was in Peoria, lllinolswas a big school called
Calvin Coolidge Then when we moved back, or Dad moved back to the farm,
we went to a little school in Browning, lllinoidt was just a local school
system therel was in the third or fourth grade when we moved to
Jacksonville Then from Jacksonville, | went to North Jacksonville, which was
not very far from the airport. The airport was on the north side of town. [Then
went to Jonathan Turner for one year, dmat tvas just the point that Jonathan
Turner really started the operation.
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Murgatroyd: As the new junior high in Jacksonville?
Burgard: Right. And then from there on, went to JHS.

Murgatroyd: And of <course, for those ocksonwile not ar o
High School.

Burgard: Right, right.
Murgatroyd: The Crimsos.

Burgard: The Crimsos. And was an average student, probaBlgtlyed a few sports,
wound up playing football with JHS, Jacksonville High Scheadl we had a
couple of undefeated teamfnd also played with Kenny Norton, who was the
heavyweight fighter of the world.

Murgatroyd: That 6s ri ght .

Burgard: We even had a contest in the back of the bus one time to see who could hit the
hardestind Kenny was part of that contesWe d i d ni§ but hie cooldv
hitd we all knew that he could hit hard. And of course, he won the contest,
but now | can say | had a fight with the heavyweight champion of the world.
(laughter) Still lost, but...

Murgatroyd: You got a bruise from Kenny Norton! (laughtétes, he was quite the deal.
And he always maintained a really good relationship with Jacksonville. He
alwaysremembered it.

Burgard: Yeah, he came over to Springfield as a fundraiser one time, and one of the
local reps remembered that | wentto schoolWwi hi m, and he said
why donét you g 02 So,Vwenttheougt this liadtwasdato hi m
theForum30As | presented mysel f, Ken says,
says, fAGet bddkn hHhearse wiotimgmeé.o KONt r oduc
So, these people would walk through this line, and Ken would introduce me as
his brother. Well, Ken being Ken, he was still pretty strong, and nobody really
knew what he was going to do

Murgatroyd: No oneds going to question you!
Burgard: Nobody quesbnedhim! (laughter)

Murgatroyd: T h at 6 s Wiauwene your interests, besides sports and everything in
school? Like, flying or anything like that?

Burgard: My destiny was to be a professional pilot in one form or another.
me an, | ¢ o ulflincamy@ther Eradessiomhwaosired up
soloingwhen | was sixtegrandprivate licensat seventeenHad a
commercial and flight instructés[rating] around eighteen to nineteen,
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and actually used that flight instruct
through cdlege. At that time, we were getting paid four dollars an

hour for straight flight time, which was pretty good when | think the

average wage was abaubuckan hourThat helped a lot in terms of

spending money, and being able to get through colldgak at that

time thetuition was only $375 at IC, lllinois College.

Murgatroyd: It was a lot lower than it is now.
Burgard: And it eventually wentup to $450, which was a big...
Murgatroyd: Tell us about your college days.

Burgard: College day8 | wantel to pursue ey
college, just because you needed to have
a college degree to get in the airlines,
and thatés whSnced |
was in business, it seemed logical to go
ahead and study

Gary Burgard on the left, with friend
business and ec on oantifekowinstruciprpilgGary h at 6 s
what | wound up withl did get Watkins standing next toa Cessna 14(
involved with a local society, a literary after Garyos firs
society it was Gamma NuThere was a

lot of memories formed in that organization, a lot of good friends that | still
have andve still get together a lot.

Murgatroyd: So, this was at lllinois College, which ipavate school in Jacksonville,
lllinois.

Burgard: Correct.
Murgatroyd: Any other activities while you were at lllinois College?

Burgard: | worked through school, so my activitéesl did play football as a freshman,
but | found out otbdmytfortd, thea Somerohtsosedgtlys g o i n g
were actually bigger than mEven though | was a ecaptain of the
Jacksonville High School team, the guys were much bigger, and | was used to
being the hiee, rather than a hitter, or whatevEnose guys were much
bigger, and | decided that @& ltcouydust was
make more money flying. (laughter)

Murgatroyd: Okay. Besides flying, or maybe as a part of flying, did you have any early
interest inhigh school or college in the military?

Burgard: Not really, | think | was just so focused on being in the flying game, and
maybe as an alternate focus, maybe selling airplases kind ot lifestyle
that appealed to me.
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Murgatroyd: And it wasndét a career t hatedyoaru had se
flyingd themilitary?

Burgard: No.
Murgatroyd: It was all commercial?
Burgard: It was all commercial, right.

Murgatroyd: Okay, Gary. Wedve taken you into coll ege
Jacksonville. When did you leave lllinois Gzgdle?

Burgard: | graduated in 1966, which would have been June. And from that point,
worked at the airport as a flight instructor and a charter ieteived a draft
notice, to be drafted into thermy. | actually tried to appeal that, thinking |
could ge into the airlinesat that point the airlines was an industry that was
left off the draft, becauge

Murgatroyd: Critical?

Burgard: It was <critical, t ha Byt timehheygotéackand wa s
said, ANo, | donwar #ehd nn KA ptrhialt 6osf gbo6i 7n,g
drafted into theArmy. But | thought about going into the flying program with
theAir Force and thé&lavy, passed all their tests, and was taken up to Navy
Pier, and sat in an A4D, and they...

Murgatroyd: Now, tell us whatin A4D is.

Burgard: Oh, an A4D was an attack airplane that they flew off of a cartieas a jet,
a singleplace jet fighterlt always appealed to me as a level of skill to be able
to fly off of a carrier. So, | was just about to change my mind albat |
was going to do, meaning that | had made up my mind not to join any of the
air services, because they all wanted five and a half years, and at age twenty
one or twentytwo, it seemed like an eternity to give up. Anyway, the recruiter
sai d, |jyavédvd to do & just sign on the dotted linealmost did it.
And he said, AWell, | etbés go over to d
decided not tpand as soon as that decisionwas madeyi t wasndt | ong
until 1 was on that bus to Stolis going to Fort Leonard Wood. (laughter)

Murgatroyd: The Army wanted you. (laughter) So, when did you enteftimay?
Burgard: April 13, 1967.
Murgatroyd: And then you went to Fort Leonard Wood basictraining?

Burgard: Went to Fort Leonard Wood faasictraining and was a part of something
called F Troopl always remember that because there was a television show
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calledF Troop and some of the cadre around there resembled somefof the
Troop. (laughter)

Murgatroyd: Were you married at the time?
Burgard: No, no.
Murgatroyd: Did your family have any reaction to you going into the military?

Burgard: Well, nobody wanted you to go in the military, but there was no choice. |
mean, you were drafted, it was nothing that you could do anything about. And
mostof the recommendations coming to me was to go into {(QEf&er
Candidate Schoqlpr something else, where you have a little bit more control
of your own destiny.

Murgatroyd: Especially since you had a degree.

Burgard: Right. | thought | could just getiand type or do something of that nature,
and get in and get out, and get back with my goal at hand, which was to be in
theairlines. And that was the quickest way | could see doing it.

Murgatroyd: | see. So, nothing remarkable abbasictraining, othethan it washasic
training?

Burgard: It wasbasictraining, | learnedd low crawl, (laughten)to run, probably lost a
few pounds in that thing.

Murgatroyd: Yeah.

Burgard: But it wasnodt that bad]J[Advanded mdiveluay body t
Training] would be even easighatwas not the case.

Murgatroyd: So tell us about your AIT aftdrasictraining, where it was, and what you did?

Burgard: Oh, they sent me to Fort Polk, Louisiana, which is way down siuwtias in
June, and it was hot, very hdtnever experienced anything so hot in my life.
When | got out of that air conditioned bus, | thought | was going to melt on
the pavementBut the company | went to was run by a Russian capttiey
called him theDostoyevskyd andh e was c¢ al Ruwesds Wainad ah Ma d

sergeant who said, fAHe might be known
going to tell you, hebébs el even times w
time your left foot hit the ground, it had to be doutiee, and you had to yell

the word, AKill !0

And that was different. (laughter)

Murgatroyd: Different than your upbringing?
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Never visualized anything like that before

Can you say, looking back on it, how effective your training in AIT was,

based on what you eveerally haveto encounter?

Well, it was pretty effectiveThey had a place calldebyson Ridgewnhich

duplicated a lot of thbutches, théouses, themall villages that we
encountered in Vietnam, and a lot of trees, and it was hot. | think the hea
helped me more than anything else, because in Vietnam, it was really hot.

To acclimate yourselves?

Yes. But the skills and everything that they provided were good.

What was your MilitaryOccupationSpecialty?
Well, 11-B-10, light infantry.
Okay.

Which, | kept hoping might change, but they needed...

You and millionsof others.

Yeah, they needed somebody in that arena, sArtimg is what theArmy is.

| undersand So, you finished your AIT at Fort Polk. When was that?

That wa® at Fort Polk, probably would have been arcumatobably around
June, July. And then they sent mé to Aybody that had just a little bit of an
IQ and maybe had a year or so oflegk they sent to Fort Bennin@hey
needed small unit leaders over in Vietnamall unit leaders were defined as
somebody at thequadleader oplatoonleader levelSo

the Army initiated a program that replicated OCS, but in
very diminished forml think we finished a program in two

and a half to three months that usually took the OCS

cardidates something like six months to a year. So, we
were the fourth school to graduate from that academy.

It was a lot different therd@here was a lot more
instruction given to you from an academic side. We
learned how to deal with supervision, learned how to

deal with problem
accustomed to. We learned aboutAremy 6 s
of managemenit was really different because tine
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Murgatroyd: Mission first?
Burgard: Yes. And that was different than civilian life.

Murgatroyd: (laughter)After you left Fort Polk, you went to Fort Benning. And from there
how did you find yourself deployed after that?

Burgard: Well, then they sent me some place around Christthag sent us back home
for the Christmas break, then they sent us back to Fort Polk fibregab
training.What we were supposed to do is talkesv trainees that were coming
into AIT, like we had just been through, and we were to take them through the
training cyclesSo that was our job and we were given much more freedom
than we ever had befor@/e could go off post and it was a little differdife.

Murgatroyd: Okay So, that took you through to the ¢
Burgard: Yeah, correct.

Murgatroyd: And then, when did you deploy overseas?

Burgard: April of 1967, almost a year. Now, | do have a story before that.

In that onthe-job training at Fort Polk is where | actually met my wife. We
could get off pos Wehad something to mark on the license plates so that you
had free access in and out of the car gate all the Tihtee of us, Phillip

Peace, Jimmy Broussard, and myself, vaweays kind of a trio that ran
togetherWe were out looking for girls, just to have a good time, and we

coul dndét fthegudy anyy .t hf*o,name of Phil lip
go over to the campu stardtwe ddtie dail, west er n
AWel |l , | et 0 ssomaimes alotoffyids will study cver gt the

' i brary. o So, we Jal fatguwes an,rsawtalbwnchlofi br ar vy
girls studying over there in one section, asdd®wn and staedtalking to

them. Made a date thi them for the next night, and feeling really good about

that s0, went home, went back to basehe next night we were coming in

bet ween Fort Polk and Natchitoches, Lo
College was.We were trying to decide on what gitve were going to take,

because it was all kind of a blind date. | said | wanted that girl who had the

bl ack hair and the black eyes. (|l aught
Judy. o (l aughter) Anyway, from that ti
ard it was a good timéDne time that | especially remember that was kind of

funny: | took her back to base on one Sunday, and | was trying to find a place
topark| d o n 0t atshewasinterekted in... (laughter)d we went out

to the artillery rangeand nobody was out there. | stopped the car, yand

know, whateve¥ we were just, whatever.

! Based on later information, he probably meant Northwestern CoN&djés in Evanston, IL [Ed.]
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| heard thisrap onthiswindow | ooked upieutemantd t her e
and hedés got 200 guys who wal ked i n on
youodr & ogdhiaovge to move. o (|l aughter) Bei |
up at the guys and | got a thumbs up from everybody, so that was kiéd of a
But that did happen.

Murgatroyd: | f t hey candét do it, theyodre glad to s
(laughter)
Burgard: So, that took me a while to tell that to the kids. (laughter)

Murgatroyd: T h at 6 sTheg,yau dnaintained a correspondence and relationship with
Judy all the while you were deployed, and then came back and got married?

Burgard: Yeah,thabs exactly correct. We corresponde
going home, | took the airplane back to Shreveport, Louisiana, and met her,
which seemdstrange to my folks, but you know how it goes. (laughter)

Murgatroyd: Wel | , wed6r e geetvési ng ahead of our

Burgard: Okay.

Murgatroyd: Okay, s o weodbaei beewebdbwve been to AIT, wec
training at Benning, and back to Fort
going to become our wifdh e n w8 Whateyear isithis beforgou go to
Vietham?

Burgard: This is April of ©668.

Murgatroyd: 6 628®kay. So, April of 668, what happens t

Burgard: It went from training to the very serious. We took off from California, by way
of Hawaii and Wake Island for gas stpgasd then lined upvith Vietnam |
canremembertothisdayhe pi |l ot coming across the
this is your destinatigwe 6 r e going to fly in at a f
a steep descent, so it wouldnoét catch

Murgatroyd: Got your attention?

Burgard: That got our attention. And as soon as we crossecbidse everybody shut
up. It was very quiet.

Murgatroyd: What were you flying over on?

Burgard: It was a stretched D@. | forgot what the term was, but it could h@l@0
troops, | mean200passengers. So, it was a nice airplane.

Murgatroyd: So, it was probably a contract?



Gary Burgard

Burgard:
Murgatroyd:
Burgard:

Murgatroyd:

Burgard:

Murgatroyd:

Burgard:

Murgatroyd:

Burgard:

Murgatroyd:

Burgard:

Interview #VRV-A-L-2014-010

Oh yeah, it was a contract.
It wasnodét a military jet.
No.

And your first assignment in country, in Vietnafmst unit, do you remember
that?

Well, the first thingyou did, as soon as you got off the airplane, they took you
to the 90th Replacement Company, which is just outside of Tan SarAih
Force Base, maybe around BenW¥e stayed there for two tiiree days

waiting for assignmen®Phillip Peace wound up going to the 1st Cav

[Cavalry], and Jimmy Broussard went to the 25th, and then | was assigned to
the 9th Infantry Division.

All the time, as you were being assigned to the 9th InfantryDd si on, youbo
remaining in your same MOShey di dndédt change you out

No, as a matter of fact, they put a restriction on my personnel file that | had to

serve six months in a combat situation, because of that NCO school that we
atterded. They wanted to see how we would turn 8atwe were part of the
results of that NCO school . So, | coul
combat situation.

OkayWel | , Gary, now wedve seen you get
Whathappens after youbdbve been assigned -

Well, | was assigned to the 9th Divisidheir base camp was in a place called
Bearcat, which was just south and east, | think, of a place they call Xuan

Locd youspell it X-u-a-n L-0-cd andalso just outside of Benoitremember
getting all of the supplies and getting issued the weapons. | was assigned to a
mechanized infantry outfit, not knowing, really, much about mechanized
infantry. | just followed the leadWe were told to getroan APC, that was an
armoredpersonnekarrier, | did sa We left the gate, and | remember this to
this day, it s dhatsmeanfiputa ivek magazide inLyoua d . 0
rifle. That stayed with me. And | thought, this is it. And...

|t tideseal thing.

l'tdéds the real fifteein milgs east\¢ Bedrcait that tineeb o u t

Bravo Company, Wich is what | was assigneditothe 2nd Platoon and the

1st Squagdwas supplying security for a fire base operation in a French

plantdion that was a rubber tree plantation. Arriving at the base camp, they

assigned me to BRACK, an APC. | think | had one day of experience in

training on an APClI knew what they were. And so, once | got there, the guys

that were onthdRACKs ai d, wa®Wwe bkl going to go for |
said, since | was new, Inth&eéahtime, & 061 | st a

10
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supplyser geant comes al ong, and he says, |
need for supplies?0 Well, | remember t
OperatingProcedureso justmak&e SOP. He sales 0 BYou hgo't
came back and filled it with C4, and grenades, and flares, and everything. So

the guys came back from lunch and looked insidd®&CKand sai d, fi Wi

in the hell ordered all thisstufive 6 r e going to go up | ike
we hit something.o | said, #Al dondét kn
and said, O06These are your supplies. 60
Okay.

And then the first message | got wa8 tib was kind of a funny messagegot

a call from the command headquarters,
down to hardball, get some hard water,
andi di dndédt have a cl uénewfiihe guysithewas supp
driver , says, fAWebre supposed to start t

village, pick up someiceforttm pt ai n. 6 (|l aughter)
Hard water.

So, anywayhree or four days after that we were to set up an ambush, patrol

and so, thdieutenah c omes Ii@kayanWwe&8magsgoiing to t &
you, and you. ol Asdi ¢, v i I|Ededbodydokkeddt o g o.
at me a little strange.

Because youb6re always told not to volu

Well, yeah, but I just got thtah with all of this training, and knew

everything, and everything was still a game to 8tel was a part of that

ambush patrol, and this time weldre goi
thought that was a neat way to gptan ambush patrol, and givédrat | was a

sergeant, | got a map, and we flew out to this site where we were to set up this
ambush patrolThe helicopter landed, so theutenant comes over to me, and

he says, fAWell, Sarge, wherHe6do you th
pointingdownt o t he map, and he sawser é@.10 tlhi n
said, AWebre not there. o He said, fAWha
said, AWell, he didnét put wus there, h
know that?06 | s.ad dWe lill, clangorte aadl Imaopfs t

aviationandflying, so | followed the guys ®™
out | could read the map followings out. B

Anyway, we set up our ambuglatrol on
the side of the river. And therfdund out
what tides were, because set it up to
low, and in the middle of the nighthy it
kept getting spongy around.0&hat was
happening is the water was coming up.

Gary, carrying ammunitions
across a stream in Vietnam.

11
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But the reason | mention that point, because it was probably a bad thing for
me to have done, because then | became known to edgritet | could read
a map. And so ouFRACK always got put first for | was the first guy to hold
a map and takhemthe resof theway, because they depended on me to...

Murgatroyd: You were the scout?

Burgard: | was the scout. That was a good way tbiptAnyway, no conflict happened,
but it was a good learning experiengbe next couple days we were going
out around the village and one of fRRACKS hit a land minelt was the one

before us, so they told us tking,get out
whereds the minesweepers at? Well, tha
the TRACK and look for mines, just by looking for mines, you know,
walking, and...

Murgatroyd: You were the minesweeper?

Burgard: We were the minesweeper. And | can rememiieking, how can they do
that? Somebodyds going to get killed o

from this training into the practical, still with the training hat e did find

themineit was a Chinese Claymore mti ne t ha
a week later, some place around May 7th, we got a calif arz$real

hurried They sai d, ACrank up Wewerempvogi es, W
from the rubber tree plantation towards Saigon, and when we got within

fifteen miles of Saigod andthis wasout of the Xuan Loc ar@aoneof the

guys | ooked at it and said, AWell , the
The 2nd and the 47th was a part of the Tet Offensive, and had a lot of
involvement.Some of the guys were still there from having servedugjino

that first Tet Offensive, and he said,
big cloud that just set over Saigon. Anyway, we headed towards Saigon, and
experienced this going through the ceatarentright through the center of

the squaré@ andwere gangd | think it was towards the southwdsin a place

called Cholon, €h-o-1-0-n, which was a Chinese suburb of Saigon.

Murgatroyd: Saigon?

and | canodt tell vyou |t hat ri
\ :

Burgard: It was some place around a river and a wide rid¢
we gotto a point and they told us to dismount the d '
TRACKS, or to get off the'RACKS. And Iwas B f
Sergeant, and anothegrgeant was told to lead | ™+
Captain Dickinson (Second

two columns.
form the left) andhe Advisory
Teamds interpr
Officers in Kien Hung

Murgatroyd: And how many people would that be, how man
men?

12
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Oh, we had about, counting the dnig and everything, we had probably
twenty-seven to thirty guys in our platoon. And of course, the company had
three or four platoons, and they lined up behindMes were again, the lead
element, because | could read a map. As we were walking downebg str
there was a dead body in the street. Anglidd we cal |l ed t hem

go
that day it probably is hard for me to say that now, becaudeloit t hat 6 s

q
0
But this is 1968.

Yeah, right.So | knew something was upverything was get. We just had

reached an intersection, and | looked back alitheut enant , and | s
way do you want to go?0 | just pointed
othersergeant, and myself, and another guy had just got across the

intersection, ad they opened up on us. Caught our whole element in the

center of that intersectipthree of us made it acrossthe other side of the

street.On one side of the street there was a riverthe sile that we went

towards there were hougesheywere kindof stucco houses. And everything

was jusé | got caught on the right side, and bullets were flying over my

head. Ilwaslowc r awl i ng, | di din écto ukl ndonw tw hsatta yt ov
was at, because | was right heyd@rhe mid
going to get me anyway. So, | just started moving, finally crawled to the edge

of a building. Actually, | was afraidtofide cause | 6m thinking,
ofusoverherdf t hey donét know webre over he
us.So | was reluctant to fire but bullets kept flying arourdd | figured at

t hat point, they know it. So now, Il 6 m
the bayonetsStrange thoughts go through your minde all started firing at

that point, and we were intbeambush at that point, probably five minutes.

And | thought the firing would never stop. In your training maneuvers, there

was al ways a st oppitjosgkept going ane ke gom@g@ st op
and kept going.

Not training anymore?

No. There was guys laying out the middle of the intersectipthat was not a

pretty sight. The bodies were smoking because of the leat yoatknow,

the tracer rounds. And t justa gruesomggruesome sight.remembered it

like, God, ifyouca get me out of her e&,lknbvo | | do
youdre not supposed to make deal s with
taken. Anyway, they@ an APC up into the intersectidrall of our APCs

carried 56caliber machine gudsandthey findly got one in the middle of the
intersection He was letting loose with a lot of stuff, and then they got another

one moved up to about the intersectidhe first guy moved up about three

buildings ahead of usnd we were looking ahow are we going tget back

By this time, ths thing had gone on for an hour. | mean, it was hot, no water,

it was jusd everything. And | think you used twice the water that you

normally would use, and everything was dry. And so | saw some hope when

the APC went past us diined up in front of this building and started firing
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into the village areaAnd then what happened, there was alaoegimenin
theNVA in there.

North Vietnamese.

Yeah, North Viethamese Army. And they blew up the building intfad this

APC. Well, the APC then turned around and got in front of the next building,

and they blew that building up. So then he turns around, and he parks over the
top of wus, because weodtrheersadd Ina nplfa coen
to go.l knew that building was going to blow up next, so the three of us

jumped behind the APC, and then we ran towards the river, which is only

about thirty feet away, and jumped in the rivghought | had it made,

because now the bank was hiding us, and the water starts splashing up all

around us. And | thought how in the hell@rgou know, what is going on?

Well, they were shooting from the other side ¢

the river. They are all in that place. We

eventually had to have helicopter gunships

come in, ad they strafed the area, and put

rockets, and just literally flattened the whole

thing. And then we had another company that

came in and took over our positidhey e

wal ked into it, and they didnot- wal k b

mean, they weée thas bad. Then we wer

told to go on down the road, and we started Lt Eleston and another team

going house to house. And | always thought Member wade through a fast

| ever g ot i n t o i t moving current sqmewhere In e in t
] . * _ the Mé&ong Delta in May 1968.

rather than in the jungle, because | was afraiu

of getting lost in the jungle. But you cannot dig holes in that ¥ty cannot

get below the ground | evel. And when t
a reason for it. Because most guys that get killed are the ones that get hit in the
head. |l f you get hit in the body, youb

But as that time @nt on, another company came in and replaced us,
and then we went on down the roldour platoon, at that point, all | could
find was five guysWe were going from house to house, and there was no
order, it was just chaos. | knew our guys were kind d¢iiénarea, but there

was no orders, itwas justy oudbr e j ust sur veaptanng, basi
sees this, and heds got.HanseidmenHeypf
Sarge, how you doing?0 And | said, dalaoé
have put it nere strongly than that back inthatdéde s ay s, AnwWwell , ¢
over, andyou 0 | | be security for mbereandSo, we

he gets shothe got hit in the chesWe were fortunate enough, we had medics

with his group, and they start workiogn hi m. At t he same ti
shot at with snipers, and so, we also had these damn photographers and
newspaper people that were all around us.
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Murgatroyd: So, had they been with you all the time, or they just kind of...

Burgard: No, they just kid of came out of the woodwork. And one of the guys there
said, AHey, Sarge, go over and get his
go get him if youdre so damn eager. o0 Y
waste yourselfaway o u 6 v e g ot time trying ta $trategzeohove
youdbre going to get back i.ihist here, and
particular sniper was in an alley, hidden by buildings. Anyway, | got my five
guys back in therfe we finally made contact againandwe were shooting
back awl forth

| had a guy that had a LAW, which is a light atatnk weapon, and it
was one that you could expand out frdriold him to go ahead and use that

and see if you couldndét knock him out.
it,tandhegotitunor ked, and nothing would happ:
caddt wondt work.o | said, Sawelbdbd gove
out and poke my head out, and squeeze,

poke my head out, and bAdmBEy®eze, and
third time | squeezed, and the thing went ofpArently something

happened Idondt know e x ad butthye finmdrstoppech appened
Then we went on to the next location, and in the course of all of that, we were

still without anyleadership agaitVe werejust w6 d see some Amer
guys, and wedd kind of go towards then

Murgatroyd: But t hey werenodot your wunit that you st
Burgard: To this day, I dondét know who they wer
Murgatroyd: Right.

Burgard: It was just chaog:inally we reached a point where we were supposed to settle
in that night | got back with the unit, and we RON, which is rest overnight
But we set ouTRACKS up in the middle of an intersection, kind of like a
wagon train, everybody fawy out, and we had positions in betweEnen |
assigned different guys to watch the
TRACK and take different turns guarding g
| had one guy that decided that he had hasi.
too much that day. | said, well, we had allE
had too much that
to stop us from taking our turns, because :

webre all taking o@r he sai
AiNo, 1 6m not takingwa , ns. o A
| told him, fAYeah, - your
turn. Get up on thaTRACK and start Gary (right) stands with.t. Eleston

pulling your guar d and Segeant Garcia, who Gary up o

credits with saving his life back in

the TRACK and te actually pulledan M60 5 , v e of 668 .

machine gun on mé&o, | ducked
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underneath th& RACK, and anothesergeant came up behind him with an
M16 and said, fAYou pul | Theyhtoek htmroif gger , a
and tied him up, and he went on focaurt martial

| know it was tough on everybody, but we all had to do our share, because
webre all just basicall y T ThHenextidaygwe t 0 s ur
continued searching, and by this time there was nothing left. It wésljust

mean, there was justbuildings were diminished, and we were just walking

through wreckaggVe had a pl ace where we stoppe
edge A lady was still in there, and she invited us to come in to have tea, of all

things. Here we are, in the midst of all of this, ahd invites us...

The fighting.

| said no, because | figured shebs goi
she said, fiNo, ne, no, come on in. o0 So
How far is this from Saigon, again?

ltdéds | i ke a suburb.

Just a suburb?

Yeah, just a suburb of Saigon. You cou
the other. Anyway, she gave us some hot tea, and again, water was at a

premiuml dondét know, you just wusually go

things we carried two canteens eaghe gave us some of this hot tea. | never
have had anything that quenched my thirst so fast in all myT'tif¢his day,

Il 61 1 dr i & kwohnodtt cdorfifnéédutha coffee wilhdo the a
same thing on a hot galt quenches your thirst. But | thought that was one of
the good things that | learned outtb&t whole deal.

We actually pushed into another area and we got pinned down again
We went into some housksve called them hooches, they were not much
more than straw houses. | remember getting behind a table, and we put the
table up against the waélllike the old John Wayne thing, jusittand the
next thingtherewascrown(?)Jand t hat table didndt sto
right on t hr ou grlihowiwe gotout ofdhatnb@dause itemase mb
just going from one thing to anothdihen the next thing | remember is that
we were coming in at a point where the village stopped and there was kind of
a marshwe had chased them back into that marsh &ethey called id it
looked to mdike F-100s. And I...

Probably about that.
|l was up on my nomencl ature for airpla

F-100 over there, but it looked likeF00s.They were coming in with five
hundredpoundbombs. What they would do is come right over the top af us
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They come from what they belied&o be the friendly zone to the unfriendly
If youdre sitting down there as one of

you, and this guy lets thisbombgond it | ooks | i ke 1tds ¢
and it goes right over the top of you, and then hits on the otheé sitle
remember that each time they | et one o

|l i ke he knows wh Edidwork gretthged. | heds doing

Af t er we got through that, we didno
We were assigned another spdtere there was a lot of contact, and we got,
again, a lot of sniper firéVe got a call to get inside tHieRACKS, because
they were going to pull thartillery in within fifty feet of us, and they did.
Then they told us to get outside fRRACKS. We got outside th&e RACKS,
and either it was a short round, or there was an R&Betpropelled
grenade] | 6 m n o tltwent offen the benter bfsu

One guy | meanit was terrible, because guys got hit in the chest, in
the throat, it jusi | went over and tried to save a guy that was on the ground
that had shrapnel in his chest. | gave him maatimouth resuscitation, tried
to do what | could, ande died in my armd still remember thatthat will not
go awayrealsoon. We picked up the guys that were alive and some that were
dead, and the driver says, Al think we
of f and go this dit & skiEjedidpandwegatiai d, AV
back into a place where they could get medical aid, at leaste course of
all of that, I was hit in the back with aricochet wasndét much, but
something that was hot, and | thought it was sweat that@raghg down my
back, but it was actually some bloddvent to the battalion station after it was
all over, and they just took a scaland cut it out, put a bandage on it, and
said, AYoubre good to go.o0 (laughter)

Murgatroyd: And this entire thing tookwhat, two days, or...

Burgard: Oh, this is abouét | think we were there about seven days.

Murgatroyd: Seven days total?

Burgard: Yeah.ltwad |l canot tell you the smell, the

Murgatroyd: That was your baptism, huh?

Burgard: That was oubaptism under fireThen we were given another situation that
waand they call ed tdiawasabomnni Tat Offeasiven | 6 m
because Tet came in January, this came in.Nlagy selectedas | 6ve read
about i® theNVA selected about 168ome diesthat they were going to
focus on.

Murgatroyd: And yours was one?
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Burgard: And ours was one. After that, we went to another area that was just about ten
or fifteen miles southwest &aigon it was in some marshy areas across some
fields. They had abouhree companies of NVA trgedin a riverside
location. So, we were running oURACKS into those things, into that area.
We set up th& RACKS in a line, and we had a whole company, so we
surrounded t hem, e xThenpée wefedold tdisrthoant wat er 0
and go into it. Well, we got within, oh, probably thirty yards, maybe more like
thirty feet to thirty yards, and they opened up on us again, and got a couple
guys right off the bafThen we were actually pinned down because in that
particular aregyou hal to walk through mugdthe mud was up around our

knees to our thighs, and you coul dnot
one of these volley things, where weod
webd shoot 1 n, e mfhéywould tumarguadzandempty r el o a
it on us. You know, just going back and forth. And frankly, we were within
hand grenade distance from each other, doing that.

Murgatroyd: Now, this is also in May, thereabouts, yeah?

Burgard: Yeah. And latter part of May, vder e st i | | dealing with t|
whatever.

Murgatroyd: That offensive.

Burgard: Sotheli eut enant said, fAWell, what do you
get some gunships in here?d06 And we dec

end of our linewhich was not very longie got in some cobra gunshighe

plan was that we could pop smoke at either end of ourdimeshipsvould

know what our position was, then fire on top adrth and give us the chance

to get up and out epldnbatausemvéhadto goi nk mu c h

through all of that mud, and you coul d
Murgatroyd: Ri ght , i tdés too sl ow.
Burgard: Basically, it worked. | mean, it took us forever to get out of there, but we

finally made it back to our APCs and stayed thght Then they threw
artillery all in that thing the next déytherewere trees and everything the day
befor® therewas nothing.

Murgatroyd: Completely flat?

Burgard: Whenwe went back into it, the NVA actually had put tourniquets and stuff on
themselvesstayed there, and diedtimeir foxholes.We wound up pulling a
lot of them out of the foxholes. But that wasl thought | was a goner in that
one, too.

Murgatroyd: Yeah. How many of the enemy were there that you encountered that you
found the next day?
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Burgard: | think we only found something around twentye rest of them, we figured,
probably they went out through theriver dondét know;lhow t hey
dondt have a clue. But , |l mean, that w

found more someplaadse, but it was pretty intense. Again, on those volley
things, | thought this was it.

Made it out of that one, and then went back to around the Bearcat area,
and started running patrols out of there, because there was activity that was
picking up all ove the place at this time. | was taken ontpatrol | was on
the side of the mountain, orthehWhenever we took the pa
stop for a rest break and sgt. But the guys were so tired, tidegll go to
sleepl 6d never golwastheguyemehargdhec ause

Murgatroyd: In charge.

Burgard: | looked down, and | saw a guy in black PJs vattAK-47;1 coul dndét bel
| saw him Then | was trying to get the rest of the guys awake to show them
what | was seeingnd he backed down in tleeeek.So, once | got their
attention, they di dnotTheahepops vatkaoat | was
and then somebody else pops out behind him.

Murgatroyd: Okay That was just a quick interlude, Vv
ahead.

Burgard: Well, anyway, this VGtandsugnd he waves at me. Now,
thought | was one of their group, because we were dilHmally, | looked
back at thdieutenanth e sees what 6s going on, and
same time, because usualg did not see the bad guys before they saw us.
They kept looking back down, and he led his groupAfier | countedabout
five or six of them, |l thought maybe t
ofustheli eut enant says, $SoWelbdeneduperitiies), t ak e
and they turned around and opened up on us at that time. Actually | remember
running down the hillside and then | stopped when they actually started firing
back | found a little knoll, and | jumped back on the knoll oatthill side, so
thatthe rounds would go over the top of me. Then we stopped firing at each
other, and then we brought in mortars, and stuff like WWatdid have a
request to go down to find body couvhether it was wrong or right, | told
t he Lieuwengantdown ft hat hill, and they
coming back up.o0o | said, AWhy dondt we

Murgatroyd: And who made the request of the body count?

Burgard: That came from an upper commaiha essence, we may hadisobeyed the
orders at that point, or we chose to obey them, but at a different time, you
know, we wanted to sneak around and not go down that hill because there was
no cover coming back up. After that, there was other contacts, other units
started gettig into small and unit contacts on ones and twos, and it just kind
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of took off from thereY ou went to another place, and you went to another
placeFi nal |l y, we got back that evening ar
ambush patrolsomebody else and | gatchance to rest

Thenext day we got to go back out agalihis time we went through a
lot of bamboo, and agaiit was one of those things where | ledlback at the
lieutenant saying, which direction you want to go, and the sniper opened up
on me. Wdl | got hit | knew | was hit because it pushed my body forward. |
di dndt Kk n bwas dways walkenglpoint, or next to a point, because
| was the guy with a map and the compdse guy that was actually on point
came back, and he lookedatmebnd yel | s, fAMedic! o Well
what 6s going on. |l mean, all &O6ve got
gone,whatever. | could feel that warm stuff running down my back, so |
figured that was bloodsothe medic comes bouncing;upe looks at ra and
he says, fiWe need an evac helicopter. o
He starts putting stuffonmead | f i gured at this point
anymore exchangef fire, that somebody tripped and their weapon went off,
and just shot m&om behind But about that point then they opened up on us
again, and then we started exchanging fire again. But the helicopter finally
came in, and said if we can make it fifty meters, and | forgot, to the north or

whatever, he s aiotlcanfropmdewneard get ywmifyoupen sp
guys can securleeuhenantal 6oBed aheme a
make it?0 And | said, Al 6m not staying

Murgatroyd: What 6s the alternative? (|l aughter)

Burgard: So, anyway, | got in, thegot us over, and the chopper dropped ddwen

picked me up, and they were taking me
to tell this story, because itds kind
place As we sit down on the pad, three or fotittem came out, and they

wanted to put me on a stretcher s ai d, @ N®h ey scaind,waf No,

youdr e goi n g0andwent ihtetheuumndress statififieey had

nurses there and other beds where they had taken guys. At that time, we did
notwear underwear because there was so much water, you could get rash and

the like. And so a lot of guys just dispensed with that because you could dry

off a lot faster. | started to tell the nuiasshe started takg my clothes off, |

says, AYonoknwwarl ém any under wear. o A
it all before. o And before she could n
were going down my pant legs, and she even cut the strings off my boot, and
everything came off in one, it was like tHast, it was like a machin@hey

had me under sheets and | was going down to the operation room. And | said,

oWl !l , it doesndét | ookeyasadfiWeardghthdes it c 0
able just to cut around it and take out the dead&Withen the bullegoes

t hrough, it |l eaves a s hgawlenoednythengt , s o
|l i ke that. She says, AWe might be abl e
probably want Ato tbhei spuptoitnot slléene pt.hoi n k i
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these stories,anld dondét want them to cut too mt
and | said, AGive me a | ocal .0 ;So they
th e r em@jer aral acaptain Themajor looks at theaptair® | 6 listening

quite intentlyy andh e s ays, 0 Pa&s s nibely mad&idniyn i

shaped platter that was sitting next to my head, of all places, and just in a

swoop, he takes out a bunch of meat, skin and the like from my back that

must 6ve been siandabouttlereegrifdurincheswide s | ong
When | saw that, the bees started buzzing pretty bad. (laughter) I think | made

a mistake.

Yeah.

Eventually | made it through,ibut that was probably not a good decision on

my part.

You didnodét | ose consciousness?

No, but | had to fight it a lot. Oh, | was so close, and so sick, | was jusd

it was bad.

So, they got th& was it a through and through, or...

It went in one side of the shoulder, and it came out through the top, around my
nek.The guy just missed me by an Ii nch or
followed that bone around the shoulder bone, and just, you know, bullets do

strange things when they hit yothat, thank God, was a strange thing that

was in my benefit. | was ptad in Vung Tau Hospital for about three weeks.

Now, say that again.

Vung Tau.

Vung Tau,0kay.

V-u-n-g T-a-u.

Okay.

It was a big medical station that was next to the qdewas really a pray

place.

Okay.

| stayed there probably three or four weeks until they got it all sewed up and

drained, and then they geme back.

Yeah. While you were there in the hosp
your care?
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Oh, it was great. | mean, there were nurses around us just asking alayou

are you feelingpkay, can | do this for you. | think it was better than any
hospitalthty ou coul ddve had in the States be
the time.Therewas severabf us inthere. There was probably twenty or thirty

beds in all.

Was it all Army, or could you tell other services there? | mean, the dpctors
nurses, were they all Army, or...

You know, I dondot r ermenabmdrerr. i gtte yn onw.gl
been a combination of Army and Navy.

But obviously patients were from all branches.

| had a coupl®f guys from Australia next to me, and they were something

else. One guy was hit pretty bad. When they openddsupound, you could

see hiskneebondhey had to open those things
woul dndt cl| os e HeWwasboundpnddetegnnéd hawasa vy .

going to go backand he was going to get that sofra gun that got him, and

take abat ten more if he couldde was more aggressive than | was. (laughter)

There was about two or three of them in there from an Australian outfit. But

that was really, really good care.

Now, you were ambulatory at the time?

Yes, yeahlt turned out to bagood and a bad thing, because there were so
many guys thalt donm®mtotk lldavekwologat! di d

Now, when you were injured that time, what was the reaction, or how did you
get notification, or tell your fias back home?

Well, they had satip with each individual how you wanted notification to go

back homeRather than having a card sent by the Army, | filled in the box that

| would prefer to go ahead and write myself and inform them myself. So, |

sent a letter back to the folks and everything saying that | was in the holspital

wanted them to know that | was in the hospital first, and that bkagand

just received a slight wound. Il knew t
wantthentobewor i ed mor e t han what they coul ¢
had it.

Okay So, they werenodét notified by anybc
States?

No, I di dnot want us to do that.
Gotcha.

Didndét wamdthatwvay.have t o
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Murgatroyd: Okay, al | right. Well, wedbdre going to cc
it up here in a few minutes after weor
Burgard: Okay.
(Pause in recording)
Murgatroyd: Gary, after you were injured and you were senhé&hospital and patched up,
were you presented with any decorations then?
Burgard: To my recollection, I do recall somebo
he was from, giving me a Purple Heart right in the hospital, which | thought
was kind of nea From there on, we spent three weeks, and they said | was
okayto go back.
Murgatroyd: Okay And t hen, when you were cleared fc¢

Burgard: | went back to thet® Division, but at this point, thet® Division had moved
from Bearcat to a place called Doifign. It was further in thelelta area, south
of Saigon.The company assumed a lot of the road patrolling. The VC were
setting a lot of bombs and stuff in the road, mii@s. job was to try to keep
those roads from being midieve also were used in convoys, trying to take
different supplies and stuff from one location to anqtaed act as a security
el ement for them. At night wedd run th
running the APCs down the road at nigMe 6 de the satights on the APC,
which was just a minimal light thatould just shine down so no one could
seet hey could hear you coming, but they
supposedly. And then weod Thecerwasi nue t o
another couplef incidents that occurred in a place that we were providing
security for, by the name of Firebase Modtavas, again, an artillery base. It
was a large artillery base.

Murgatroyd: Now, how far from Saigon is...

Burgard: Agai n, | 6m goite@gnt ¢ osaweahbhggutmifliiefs out
really hard to tell you al/|l of these t
did go out on the Firebas®/e were going to escort a convoy, and our
TRACK hit a landmine and blew off the track. And one of tipeys that was
sitting on the ledge got some shrapnel. But other than that, | mean it ruined the
track, but it didndt dAathedime, itblew menor e da
off the TRACK. | remember coming down and looking at the paverardt
thought, wel maybe | can break an arm or something and get out of here,
because it took a long time for bones to heal. All | did was scratch my
eyebrow because my head hit the pavement, or that steébpratched my
eyebrow, and that was about it.

They made anffort to suppl uswith TRACKS real quick So | think
the next day | had another APThen | was given another mission to take a
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group out at night and plan an ambush with two APCs, and 105, which was a
cannon They would use beehive ground$iey were hawg a lot of problems

with these VC mining these roads. So, the idea was that we were going to take
a strike force out with usVe also had two trucksith straight legs.

Murgatroyd: Now, how many men in the strike force?

Burgard: There was probably fortgr fifty. | was the first APC, and I led it, and then we
hadTRACKS, a truck, and then a Jeep that was carrying a 105, and then
another truck, and then an AP@e were pulling into an area where we were
going to setip the ambush. Unfortunately, they weitting there waiting for
us, and they ambushed ey hit us in the side with a rocket, an RR&
we got into another firefight that night. The trucks went off the side of the
road. |l dondt know what happened to t
been the perfect place to set that of
for the most part, the two APCs, our self and the APC ca@ehepcalled me
from the back and he said, ADo you wan
firefight?0 Hrismg di,t Awp.ach And basicall
engaged in the firefight

h
f

Welosd we di dn 0 © two guyd gbt wouhdeds ane guy got
his finger shot off, another guy got hit in the.legalled in the choppers and
we got those guys out, bukost another APC at that poir/hen we went
back I got in touch with the company clérk think | bought him a case of
beed andl sai d, fAWedve .bleneveveglmdytwants¢p pound:
get out of here, but if you see anything comed npght paysome realistic
attention to getting out of this urithecause we were just taking it. So, he
came in one day and he s sigehnttofdtd ve got
MAC-V to become an advisor.

Murgatroyd: Now, MAC-V was...
Burgard: A Military d | forgot what the term was.
Murgatroyd: Assistance?

Burgard: Yeah, assistance. And, AWould you 1|i ke
il think so.0 So, in the next week or
transferred to MAGV as an advisor.

Murgatroyd: Oh, good. You had mentionaghen you came back from your recuperation
after your injury, you came back to the same unit. Were most of the same unit
members there, or did they have any changes in personnel, or...

Burgard: There was different personnbkcause in a period of three weeks, |
recognized the driver and a couple of turret drivBtg as you say that, | do
remember the guy that woul dnodut take hi
martial was actually sent bachr came back to our unitcouldn 6t bel i ev e
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that they put him back in the same con
withthatl di dndét tr us & thvasmpartofany decisiontoged s | u S
out of thereThere was too many things to watch, and | felt like | was running

my luck as far out on that chain as | could gétis guy was assigned to

another platoon, but within the same company. So, it was obvious there was

goingto betimesewweregoi ng t o be t oégehefbwasa and |

term over there that they céifraggingg 6 donét know that | e
anybody wuse it. |l mean, I didndot see a
of it. And thatodéds where a person coul d
killing another person that Ilikedisn,, i n you

for whatever reason.
Yeah, usually in a leadership positton

Right. And that bothered me some. Even though the guys around me were just
great. | mean, they had a tteirgrhtt,hdat t h
which meanthey trusted me to takBemout. And | appreciated that, but it

created a lot of responsibility on my part, because it seemed like | was always
looking out for theml felt theresponsibility. | felt myself getting old very

fast.

Did you haveany impressions back in that time of the leadership of your
company platoons, the officers over you?

Well, | thought the leadership was good. | mean, the officers that came in

were easy to talk tadhey had knowledge about what they were doinvgas

surprised that most of them could read mapsaswella¥ u know, t hat o
special talent, to be able to read a map. But they did a good job of leading, and

l eading is taking a step where you don
first one to doti We hadlieutenants that did thakhe fact is, that one

situation where we went into the area where there was three other VC

companies, it was probably tHate ut enant @ewhendve hadtfogot 6 s (g«
in the second timeAnd everybody, including myewas reluctant to go,

because we had taken such a hit the first.tihgestarted walking, and so

everybody else starts walkingeadership is as simple as taking the first step

and not knowing whatoés going to happen

Did you notice, at anygint, could you tell the difference in either personality,
or the way that they approached their leadersigpween West Point grads,
and ROTC, or OTS guys, or...

|l dondot think | was invol v.dmeawihegyh anyb
came n with their bars, and they were all young, about my age, and you just
really coul dndét Noenelkeallwdatedown andtalked 6 d gon e
about their past that much. It véas

The job to do.
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€ the job to do.

So, wetbvyeowy through the first unit, an
for a new assignment.

Yes.

Tell us about that.

Well...

And this is what time of year?
This is now probably September.
Oof 0668?

Yeah.0 6 8eptember something. Had an opportunity to go to the MAC
trainingquarters dondét remember the name of tF
but they gave us two weeks of intensive culture and language traanahg

tol d us t hiathe fielk deainglwih the tegional and popular

forces Our objective was to train them how to defend themselves, and how to

set up ambush patrols, and similar things, like the American units were doing.

So, you would be training South \ramese forces?

CorrectThe cul tural thing was a big thing,
learning about some of the people. Before, it was hard to understand when we

were there, knowing that we were involved in operations tisattesl in

people getting killed. Wiy did the local population not tell wghere these

people were at&fter a while you start thinking, it looks likived andfitheyo

0 &0 were Americansitheyo were the VC, the NVA, and the local people,

because it all looked like ¢y were strategizing against

Theywere Viethamese no matter what, whether they were good or bad.

Yeah, you couldnét tell the difference
made us closer to the peoglstarted learning thahere were different ways

to approach the citizenry. Motions that were acceptable andcaaptable,

how to call a persor''We sometimes would gesture with our palms up and

bring the fingers towards us. Well, that was considered an insult because it
meantthat you were a higher status than somebody €leecorrect way to

do it was to put your arms out at ar ms
and with your palm dowmmotion with your fingers to come this way. And

that meant that you were afj@alstaus It made a big difference with the

people once you knew what they were looking ifiokind of soothd some

nerves, | think.ltmi ght 6ve been hel pful in the A
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For everybody, if they had known something like that.

Yeah, for everybody, yeah.

Now, you were instructed or you were trained in this back in Saigon?

In Saigon, correct.

And by...

| think Xeon was the place, something like Xeon, it was right outside of

Saigon

But the training was conducted, not only by US Army, but also by

Some Vietnamese.

é Vietnamese civilians?

Right. A result of that was sent off to th&aconandForcorarea, which was
way down in the Delta, | wdd guess, 50 or 60 miles south of Saigbime
Amer i ¢ an thé9th Divistos outnobDohgtad. We
were assigned to a place calkkeinhoun@ | 6 minggo spell it, Ke-i-n-h-0-
u-n-gd thatwas under the Chien Tien Providcandl 6 | Il it, Gtpi-e-n

cl osest

Interview #VRV-A-L-2014-010

been

T-i-e-n Province.There were no other Americans in that area, except for five

other guys that headed up a district te®e. were sent into the area...

They were military?

They were military, rightWe had acaptain alieutenant, @ergeant, and an
interpreter, and myselNaturally, they sent us in without the interpretbat
was to come later. And they were supposed to send a Conex container.

And a Conex containeris

|l 't 6s a

interpreter We

didnot

Very few supplies! (laughter)

have

any

s t euedight byceight byjeighditt 6 sa bao cubi c
about eight foot. Inside that Conex container were supplies that we would
need tent sand bags, machine gun andmall kinds of things that you
would need to set your encampment up as you lived witk'@héVhenwe
opened ours up, it was damn near emyitg.were sent out without an

f ood.

squar

We were able to deal with our district, and they had five guys in there that had
supples So we were eating with them when they made their accommodations

available to us.

And what type of accommodations were that? | mean, tent, wherever, or...

27



Gary Burgard

Burgard:

Murgatroyd:

Burgard:

Murgatroyd:

Burgard:

Murgatroyd:

Burgard:

Interview #VRV-A-L-2014-010

Yeah, we had a tent. They actually had a little better qualtaevas likea

barracks overseawhere they had the slats. If you ever watched, in the

Korean shows, there was a tent over the top, and screens, and stuff like that.

Soit was a lot better, and they did have a generslferdid not have a

generatorThe good thing atut serving with this outfitithatl di dnét have
go out and patrol as muébr their company sizaVe would go to different

villages, and we would set up a training exercise on how to train them in

caring for weapons, and that kind of thing.

With an interpreter?

Eventually, we got our interpreter, wh
(laughter) But we borrowed one from the district, whigre the five guys
that were there. So, when we Amd t heir

was different.
What was the reception with the local paggeéwhen you...

You know, actually, it was good. We were treated very nid&ky got a

chance to meet with them individually. We were even invited to a supper with
them,which Iwas impressed.n f act, her eweseingitedto t t | e ¢
an evening meaWhen we arrived, they had chicken, and of course rice, and
something callethasi daywhich was a rice whiskey. At the end of the meal,

t hereds a c hasuankaen yethe dainamekeafficenmthere said

he gave me the chicken head as the most ranWied}, | was the biggest guy
there, but | wasnoét t he nleusebhantrandiki ng g
sai d, AlLlife uthenya rfti,n dhigeurank tham ené, ang bateé r e a
that chicken head, It hheygidde @HPYowmgne®d bte
chicken heladubeAadt thew said, AYou son
And he ate the chicken head. But they had eaten everything that apares

With rank comes responsibility.

Thatdos right! (laughter) We didnoét get
were over there in that outfit, which was good. We did have a couple incidents
where we encountered, oh, long range griipes, and theaptain wanted to

call in some artilleryNot having an interpreter, you ask fieutenant, the
Vietnamesedieutenant, where are the enemy? Solithgenant gave them

some coordinate®©ur captain calls in the artilleryan d | spaain,det fi Ca
me take a look at those coordinétesher&d ke gi ven those coor
Thelieutenant gave him our coordinates. | told¢aep t ai n , |l said, i

cease that fire missiorle 6 s gi v en u sRiglt here ischeligerind i nat e
theroadd T da@adin turned white. He callede guyquick; he got it ceased.
But again, my map reading experience came in handy.

The fact that we dwadanedltproblemmvSe,wan i nt
never went out witbut an interpreter after thathere wasanother incident
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where we got wind of a company of VC that was in an area that wastabout

miles from us. It was a long hike, and everythingppreciated those APCs
because we di dovintherbwe hael totwalk evesylplacé/e D

got within,o h , I dondt know, a quarter mile
us with mortars. Well, the mortars started coming down, and | remembered
youdr e suppos e dfortydive degree abglsaittvouddibed at a
hard for them to trek you in on that mdar. We 6 r e running throug
paddies So | took off running, and thikeutenant was not to be found. |

looked around, and he was behindthericepalikly |1 t ol d him, AY
togetoutofherd. f we dondét keep movinngus .tothey 6
Finally, I got thelieutenant out. And the reason | say tisddtecause they had

an E7, who is a long tim&rgeant, and | was just an NCO, and he said,

ASar ge, I was VYomprmagebdawet bommeuhope a
Because he myqdadk astensionaint@that &S rating. (laughter)

Murgatroyd: He showed a little bit about how to...

Burgard: Yeah. And there is another story about his | got closer to the point where
| was going to go home, there was-®&Bstrike that came in noewy far from
us.The ground just rumbles. We had built a bunker outside of our tent.
Somebody yelledincomingd while | slept with the shorts on, and ran out to
the bunker. And thisergeant, he tended to sleep nude. Well, he came out with
his combat bootsis steel pot, and his rifle.

Murgatroyd: Nothing else.

Burgard: Not hing el se. We got in this bunker, a
the hell are you going to fight with?02d
B-52 strike at that timeHe had ¢ go out past the guardbge Viethamese
guards, and they started laughing. It was funny, but you know, he was right, |
woul débve been wrong, but. ..

Murgatroyd: So, the B52s were trying to hit some place close to you?

Burgard: Yeah, right.They had appardly found something over there that they wanted
to knock out It was a rumbling that | had not heard befdtead not bee
close to a B52 strike before;ite ground just shook.

Murgatroyd: When you were doing this mission, about how far away from otheerigan
forces were you?

Burgard: Il t hi nk wehoty oeforty miedfrarb dnybody.
Murgatroyd: And thirty or forty miles from you would be another type of a team?

Burgard: Advisoryd yeah.Our connection was with a helicoptihe Army would
bring our supplies in by helicoptefhere were times when we were staying
out within a village, away from our for$o,our mail would come overseas by
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jet, by caribou, twin caribou, then by helicopter, then some of the local people
would bring it by sampanto s , a nhow dorheaot oarsnail got to us.

Murgatroyd: Okay. So, you were close by a river, then?

Burgard: Yeah, we were. Lots of river area. The fact is, we claimed we owned one part
of the area, and across the river the VC owned. So, you never waustegt
on the other side of the river.

Murgatroyd: Were you on the east side, west side, or...
Burgard: |l think we woul dove been on the north.
Murgatroyd: North, okay.

Burgard: The north side, the river tends to run, | think, southeast, infofthe d o n 0 t
know where it was, China Sea, or something was ti@eair spotter was an
American guyhe flew in a little Cessna 170, and we had air contact with him.
So, he became our air force. | remember one night he was patrolling the area,
and after, dghere®sc|l ook suppbesraledini o be
and he said, AWell, ther eDlsey ogneo sladipd
behered He said, Al d&dm going to taKe a rol
came back up athedgothuganshey staited prayvig to me.
That 6s probably the ol fiElitshaiederdiE i n t h
name andlsd m fr o IThey mad whitenphodphorous. He was using
those as his rockets, and used them more aggressively thaspuotiez
planes. At one point, | actually met the guy, and he wanted me to go up,
because he thought | had flight experierte. s ai d, fAYou ;can go
we ol | |l et you do some f | yjandbsaidip here. o
AYou know, ghltroubleatnyirg toestayoalive just on the grouldu
make too much of a target up there. o

Murgatroyd: Y e a h . Now, you talked about getting sh
what time of year are we in now?

Burgard: This is Januay probably in Febrary.

Murgatroyd: Of 669 ?

Burgard: Yeah, 0669.

Murgatroyd: Now, did you have any R&R while you were over there?
Burgard: | did.

Murgatroyd: And when did that happen.
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Burgard: Took two R&Rs. Actually, one was some time in or after Vung Tau, which
wo ul d dnafeer Joné erobably in July some time. | went to Singapore,
and that was really ni:ttsofbaBds,mangddosor e 6 s
of bars, and allfothose kind of things that seemed to appeal to me at that
time.] dondét &k dppeatoménow.h ey

Murgatroyd: How long were you there?
Burgard: Just a week.
Murgatroyd: Okay.

Burgard: But when | went to MACV, | took the personnel folder with me, and they
|l ooked at iit, and the papers hadndt co

Murgatroyd: 9th Division?

Burgard: é yeah,®hDi vi sion, and so it Sdille6¢ aisd o wh A&
youdre.Yeui gwabteto go t
a I

o Japan or Austr
can go to Austral. : 60d sure I|ike to
R&Rs, whether it was kosher, or not.
Murgatroyd: Wher e6d you go in Australia?

Burgard: We went to Sydney, and | was able to meet up
with Jimmy Broussard in the 25th, and one of the
guys that we had gone in togethéfe had kept
correspondence throughout timae wewere in,
and we lucked ouive were able to go over there

together and had a lot of fun.
Murgatroyd: Good, good. That 6s gr.a

with the first unit, and then an R&R with the S >

MAC-V unit. You were injured during June 196¢ Gary (right) with Jimmy

when you were with the 9th DivisianAny other  gratsare (g same Rarel

injuries during your time over there?

Burgard: Actually, that first one was when | gogthiicochet, and it also counted as a
Purple Heart.

Murgatroyd: Oh, | seepkay.

Burgard: | think | 6ve gtohte no,r dbeurts |If osre eb otthhato ft he
the final paperwork that came out. | also got an Army Accommodation Medal
with a V Device, and that was for taking the guys that got hit in Cholon there
to the medic, where we drove them through. Actually, exeyby s houl dov e
gotten one on t heetseitwasthejdivert wasnodt me,
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When did the Accommodation Medaivhen did it show up, pretty quickly
after?

You know, | dondt remember right now,
While you were in Vietham?

Yeah.

Yeah.

But it didndét make a bi Thenilaepaftersgoti on on
home, | got a Bronze Star for my service with the Vietnamese. And actually,
that came from the Viethnamesevgrnment.

Did it?

| was a little surprised when | got that, basically,rfaritoriousservice, and
stated some terms how | helped the local Vietnamese out.

We 61 | g eattheénd of théhirtesview. But one of theapiions we

always liketoaskdand youodve told us a little L
soldiers, and your impressions of leaders, offi#gdssthere anything that

struck you as positive or negative about morale in either of the units that you

were with?

Well, one of the issues, as I recall, that most of us stumbledwaththe

leadership would tend to put us in situations where we weredraie

somet hing happened, then theydd bring
into. None of us liked beingait, and we all felt like we were used a lot.

Used to draw fire?

Yeah. | 6m sure t hat ;iweaspreftyseitvidesmtt e gy t h a
But when youdre part of the bait, it d
Right, right.

Other than that, the guys all tended to support one another really\Weetiad
some drinkingOur outfit was able to carry lots of beer in the AP&dot of

times in the morning, | 6 dC-rdtians. Anda beer
that was standard,t was quenching. But we didné
drugs that |1 6ve seen so many shows sho

might be, very few, smoking maybe marijuana or something like that. But |

dondt think anyb oVewerddpdettyaipeybedawse ydu dr u g s
had to be that way to stay alive. So,
back, not that it wasnodét there. But I
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the guys that were out in the field as it was, maybe, to the gatys/éne in
the back areas.

(end of interview#l #2 continuep

Interview with Gary Burgard

VRV-A-L-2014010
Interview # 2: February 13, 2014
Interviewer: Tom Murgatroyd
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Murgatroyd: Ok ay, wed6r e r esumi n @urgardonthe fiBtoer vi ew wi t
February, 2014During your time in Vietnam, what were your impressions of
our U.S. Army, as regards the integration of the services?

Burgard: Well, at that time | thought we were fully integrated, because we had blacks
and whiteshat really fought together in the same routi¥s. were all given
rank on a caftlo basisThere may have been some overtones that existed
about black and white. |l 6m sure if you
overtones, small overtones, based upoo whs involved. | had some good
experiences and bad experiences when we were in combat together. | found
that everybody wanted to survive as much as they could. (laughs) | had a
turret driver that manned a fifigaliber machine gun, and in one attack, he
actually wore the skin off his hand because the-if#jiber kept jamming up
all the time; cocking that with his hand, he was a good reason why we got out
of there.l say that because we were all stuck in the same thing, in the same
place,andifyouwante t o get out, it didndét make
you were Now, back in base camp, the black guys tended to hang out with the
bl ack guys, and the white guys tended
but that was at the time, kind of the way tihdok place But | thought we
were fully integrated.
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Murgatroyd: As much as you saw for advancement, or promotions, and things like that, was
there any difference one way or the other that you could tell?

Burgard: Well, no, not as far as the enlistddhe fact was there were a lot more black
sergeants, | thought, than there were white sergedo.of my training was
through black sergeants.

Murgatroyd: And it coul dbébve been because they were
primarily.

Burgard: Yeah.It wasjust standard operating procedure to see somebody in sergeant
stripes that was black, and the rest of the guys could be black and white; |
canodt remember an individual who di dno

And we had a lot of guys that were in thedics that were blaclnd to me,

that was a position that was beyond the call, because they had to jump and
run, regardless of the sliwasinatawa®nof, and
any problems, except when we got back to base camp, and maylecktse b

wanted to hang out with the blacks, and the white guys would hang out with

the white guys.

Murgatroyd: Did you have much to do with civilians, either U.S. civilians, government
civilians, or with South Viethnamese civilians that worked with or fer th
Army?

Burgard: We had a lot of South Vietnamese civilians that worked within the ranks of
the base camp, and they did a lot of cleaning and furnishing a lot of labor
intensive things when it was called fés far as the United States is
concerned, verijttle contact with any civilian people, because most of my
service time was training, and the training was completed through the regular
Army. When we were in MA©/, we actually had a couple of people that
took care of the tent for ug/e paid them, andthink we paid them out of our
own pocketBut that was the extent of my involvement with, basically,
contracted civilians.

Murgatroyd: Did youd other than contact...

Burgard: There was one other group, what wéstite group that was flying all the
time, that used to bring our supplies, | understand theydverdn at 6 d t hey c
them?

Murgatroyd: Transamerica?

Burgard: Yeah, we had some contact with them, because they would bring supplies in
someti mes when others weren6ét avail abl

Murgatroyd: But, | mean, othethan just resupplying you, that was...

Burgard: That was it.
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Murgatroyd: The enemy you came in contact with other than combat, contact that way, you
had no other impressions or contact with them at all?

Burgard: Wel |l , actual |l y, tellidHhadesvhantleey calted auGhieu b e c a u
Hoi, which was an NVA soldier that gave up on his side and switched to our
siddl di dn 06 td amdeva useddim a lottin leading patrols. He could
talk Vietnamese, and he had a little English that he could use ansuridnd
of hung out with him a little bitde was a college professor and taught math.
We started to engage each other a little bit, and we found out that through
math, and equal signs, and algebraic equations, that there was something in
common that w had.So, | did have some contact with hiithen, of course,
when | was in MAGV, we had a lot of civilians that helped around the camp.
We had the Vietnamese popular forces who were our primary source of
security.

Murgatroyd: Have you remained in contawith anybody other than some of your guys that
you were in training with?

Burgard: Most of the guys |1 6ve been in contact
involved with initially in the trainin
PeaceBut we all went through the same process. Phillip went with the air
cav; he was wounded, hit in the chest and arm. I finally made contact with
him forty years laterdJimmy woundup with the 25th; he was given a Silver
Star, and a Bronze Star. He was involved ihuman wave attack, going the
wrong way with him. We were all involved in a lot of stuff.

Murgatroyd: But you di dndét remain in contoa.ct with
Burgard: No, | Tdiddm&ao.t .

Murgatroyd: While you were there, of course we 6ve tal ked about your
time in the hospital, how did you rotate batkas there a point system to
come out of there, or so many mont hs,

Burgard: Strictly days, 365 days, and we all counted down.
Murgatroyd: Okay.

Burgard: So,the¢ er m Ashorto was usedndifgouweredi cat e vy
Asholmhart o, you were within ten digits

Murgatroyd: So many days and a wake.

Burgard: Yes, yesln order to leave, | had to catch a helicoptérwas a Chinook
hdicopte® | had to catch a helicopter frokienhaungback to Chien Tien.
From there, | caught a Chinook helicopter into Canto, and then from there, |
caught a Jeep patrol. It was kind of like the old World War Il rat patrols, and
they needed somebody to dshotgun guySo, | volunteered, because | was
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going to Tan Son Nhut, and they were going to Tan Son Nhke. to died

on that thing, because those guys were just crazy. | remember coming across
the bridge, and they were running those Jeeps as fimtyasould run them.

The torque on that Jeep, once it left the ground, started twisting the Jeep so

that it di dnot Wehitn(slapping soand)andbauncedrand | i n e
bounced, and | thought | really made a mistake. Here | am ready to go home,
and |1 6m going tdaugheed ki I Il ed on a Jeep.

Murgatroyd: On your last drive!
Burgard: Yeah!(laughter)

Murgatroyd: So, you came back to Tan Son Nhut, and what was yotproaéssing there
before you left the country?

Burgard: | know that they losiy orders, which is my biggest fear, is somebody could
lose my orders, and then | have to go back and start all over Bgaitey
found them. I think it was just a minimal processing, ormotessing. We
left our rifle there, and all of our duffleor anything that you had in the duffle
bag that <coul dnad waslefetheteThayrclegkedrtotmalde b a ¢ k
sure you werenod6t carryi ndnddhatwasguns bac
primarily it. You loaded on that airplane. My heart was pounding tueh |
saw that airplane.

Murgatroyd: Okay.So, they got you out on time?

Burgard: Yeah, actually | was aheadeft on March the 28d, so going into the
services, April 1%1 was a few days under my t wo
anybody.

Murgatroyd: Wetalked about it a little bit earlier, but you stayed in contact with your
family, and with Judy, through letters?

Burgard: Through lettersWrote extensively.

When we landed in California, we spent about a day checkidgaut
day and a nigld& and they gaves free tickets to go wherever we wanted to
go. So | said, Al need an ailthihkitne t o g
was an American Airlined.remember getting on a bus that had a lot of
ROTCstudentd. st arted to get taseattatagbldous and
The bus driver told the ROTC student s,
s o | d(lawghter)d@hat made me feel good.

Murgatroyd: That 6 s good, thatodés good.

Burgard: Got to the airport, got on the airline
woke me up when we got to Shreveport, because | was sleeping all the way.
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Murgatroyd: Now, youbére in uniform the whole ti me?
Burgard: | think | was in uniform, right.

Murgatroyd: Yeah.Okay.So, di dndét get rid of youw unif ol
were back in...

Burgard: Back in the States, right.

Murgatroyd: Anyt hi ng we &dawmegnlddtmcooes edunusual eve
talked about?

Burgard: Well, I think | missed a story. One time we parked above a hillside. Every
once in a while yo have to take a dump, and | took emtrenchingrowel,
went outside the perimeter, and started digging the hole. Just had dropped the
trowel when a sniper started shootingatime.di dndét carry a rif
low-crawled back to the perimeter Whihis sniper was shooting at niNow,
itéds kind of funny, because he mustobéve
missing me a lotEven the guys back in the TRACK were laughing because of
the way | was approaching the perimefiughter) And anyway, it as
funny. It was not funny, but it was funny.

Murgatroyd: You can look back on it.
Burgard: Yeah!(laughter)

Murgatroyd: So, youbre back in the States, and you
girlfriend and fiancée.

Burgard: Spent a couple days witter and then took off from Shreveport, went back to
St. Louis, met my folks ther®ad actually flew down and picked me up in St.
Louis and flew us back to Jacksonville. It was a very happy reunion with
Mom and Dad and two sisteitghink | had a week whre | kind of did
nothing and just visited a few friendsfter that week | went back to work.
was a lot different for me than a lot of people, because | had a job to go to,
and it was a good jols o , I wasndédt unemployed, | wa
knew what | wanted to do, and things started to fall in pl&ce.it was much
different for me than a lot of guys that are coming back.

Murgatroyd: So, you started back up with the flying operation, and then after that, what did
you do with employment?

Burgad: Wel | | stayed there for a couple year
number of guys coming back with heavy flight time was just overwhelming.
The economy took a nosedive; | was sending letters off to airlines and fully
qualified, butittoos uch a downturn that things |
result, | needed to gain something a little bit better than where | w@s, dt.
asked my wife, who was working for the state hospital at that time in

37



Gary Burgard

Murgatroyd:

Burgard:

Murgatroyd:

Burgard:

Murgatroyd:

Burgard:

Murgatroyd:

Interview #VRV-A-L-2014-010

Jacksonvill e, fAHow dwentyoderpegennel a j ob | i
officer, and he said you have to take some t&ime of the tests that |

wound up taking were oral tests. | remember one of the guys that was giving

an oral test to me for a job. After we got through everything, he looked at

med heknew | was a flight instructdrand he sai d, fAHow do
oldsonof-abi t ch | i ke Ared hlows diod ,flfyWel | , sir
the desire to |IHersayd, cfhhdtafiest ha ygpaa d
on taking more tests and happeneddme back for another oral interview. |

recognized this guy that had been part of an oral group before that was doing

it for another department, and he recognizedAne.d he sai d, fAHave
got a jlobBaydt?dNo, Ahdhesaysitlidve | potki ng.
somebody in mind for you. Wi th your bu
he said, AHow would you I|Iike to go wor

administrator for the Depar tSodgtnt of Ch
beats what |ihdwewed githa lady bywhe name of Margaret

Kennedy, who later became the Director for DCK&n remember one of the

guestions that she asked me that | think put me overtheéSttpe s ai d, A So
how do you feel abodndllooked &hemagd | alml, we e k €
ADoes that mean | 6 m ¢gAndshegaughedShget a wee
sai d, Al t hilaughteryoudl | wor k. o

From there on, we moved to Rockford. | worked for DCFS, the
Department of Children and Family Services, as a regionaldassimanager
for about four or five yearghen the department started to want to contract
out a lot of jobs and serviceSince | had the business background, could
understand a |little bit about the soci
candidate to sthcontracts.So, | was in on the starting element with DCFS
where we started contracting for social services throughout the State of
lllinois. | wrote a lot of the contracts and did a lot of the negotiaficams
whole bunch of the negotiatiohdor contratcs.And t hat 6s how | el
career, as a contract administrator for the state.

So, you worked for the state from what year to what year?

Oh, it woduehdédbup aboub2®@@m d | 6m trying to t|
maybe.

And when were you and Judy married?
Nineteen sixtynine.

Okay, so right after...

Right after we got back.

Came back, okay.
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Yeah, they had a job for her in Springfield, and had it all set up, and her folks
said no, sheds not c o%o weghangedlow glaasreah e 6 s

quick, and we got married. (laughter)

Now, Il know youbve had Se,wipenddyeustare, t o
doing that?

| did it on a partime bass, just because | liked the challenge of dealing with

people on a perseto-person basis and looking at decision makers. So | did a

lot of stuff on a partime basis before | quit the state because | had weekends
and such avail ablcense, sbshe goulthmckd upandde al t o
all of the stuff that Wesweweinioifled wh
time real estate, probably, in 2002, immediately after | retired from the

department, and worked in that until just a year égal we did aite well.

Real estatebds a f 8ellingdstike scoringtpoirdsnort o ge't
whatever, in basketball.

Just a competition?

Yeah, i1tbés competition, and I |l ove th
Okay.Si nce youobv e erbieedidyoa join or mdintain ding s
relationships with veterans groups?

| am a member of the local Purple Heart Chapter, and a member of the

Disabled American Veterans; you canbeamedleev en t hough | 6m
disabled, per se,aslongasyouwere unded, had a Purpl e
eligible to be a member of that organization.

Do you attend any unit or military reunions?

|l havendt, and | 06m nliketothinkofevetydodyt | r e
the way | like to thinkot hem ri ght now, and | &6m afr
know what else I 6d have in common, ex
The one thing | di del@il bensfits? but di d vy

| did. When | got back, | finished up my instrumegtimg on theGl Bill. |
went to Chicago, and they paid for the whole thiagd then | got a twin
engine rating paid for by th@l Bill, so | used it quite a bit.

Was there any trouble at all, in getting that to pay?

It was slow atifst, but once | was established, then it did what it was
supposed to do.

Now, this is your chance to be a philosopher.
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Burgard: Okay.

Murgatroyd: (laughter) As you look back on your experiences, both military in general, and
in combat, do yo think any of that changed you or your outlook on life?

Burgard: Well, it certainly had an effeckthink the biggest thing that it changed was
going into an unknown situation, that as long as you take the first step, you
can usually be in a position wigeyou can take the second stiejhink it
taught me a little bit about people under duress and how to work with them,
and that people react differently under durésgess comes at different levels

to different fol ks, asiglationtYouwcanesserthet h av
intensity draw near as people go into
what the outcomeds goi ng Ithiokithhaped and t h

me to get along with people from that standpoint, to try to work togatiter
get jobs done, knowing a little bit about how people react to those kinds of
things.

Murgatroyd: Okay.

Burgard: | think that a lot of people that hire people forget about that whole echelon,
and donét give it the crthinkithbseduyst y t hat
that are coming back with all of that experience, being under duress, they can
get the job done, and they can probably get it done through a lot more trials
and tribulations than a person that ha

Murgatroyd: And that kind of leads into the next questiblow has your experience in the
military influenced your thinking about life or our current situation in the
country?

Burgard: Yeah.l think that maybe two things happened that kind of influence a little bit
of howlthink. t hink the militaryds never goi
dondt go in with t helnagolice actiord youkidwd m g o i
we broke even in Korea. |think we broke even in Viethdtm. don 6t know
what 6s goi ng tistanhndrpgp Basicallynthey\brogehewen.
But | think anytime you go into a situation where your goal is not to win, you
wonotAmwd nt he outcome of working with p
their culture, dondt uneéeomeamd iwlkeei ar
Atheyo &®egaadiess of what good effort
going to end up in a good relationship with those people.at 6 s unf or t uil
because a | ot of guys gave thaitor | ives
think about. The only thing | can say, from the positive side, | think that as |
look back on Vietnam, | think, really, what the United States was trying to do
was stop the spread of communidm. dondét t hi nk that we s
of communismput | think we slowed it down a little biErom that
standpoint, communism went ahead and-de#tructed for the most pa#o, |
take some reward in being a part of tiit to look at Vietnam as trying to
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say that we won s o noesayhlthatwgrealywon of it , i
anything in detailoutofil. 61 1 j ust probably have to

Murgatroyd: And herebés the philosopher question.
Burgard: Oh, | thought that was.

Murgatroyd: No,no,nolThat 6 s pr et tDgyowhawe dny adteoromsdpom .
for future generations?

Burgard: OhyeahAnd that is i f wedre going to be a
of saying what we 06This police forcegffottisjudl o, and
itds not goi nthinkiwe almostieed oy i viith theg .
attitude t halthateve Say deconguen, andtheh torn it back
over to the people and let them rurBitit anything short of that is going to be
short.

Murgatroyd: Okay.Did anything in your background, before you wigrtb the Army,
before you went to Vietnam, anything in your background that you can look

back on, prepare you or didnbét prepare
Burgard: |l think, as | |l ook back on it, the thi

to saysports in a roundabout way. Because of the competition, never wanting

to be | ast, always wanting to be first

take a | ot of dedication to move from

it. There was alotoftimesdli dnot f eel l i1 ke it over t

do it, and | felt like 1 could do itl think some of the guys over there had the
attitude that whateverodés going to be i

that. I sai d, AYouobrmey nsogtu agdo i wigt Boaf hbaet iant t
you want to jump off a building and se
You find your own building, Ahdsd,| wedr e
was under the influence, ystdestigdy¢shatwhat vy
takes over, itodos. ..

Murgatroyd: You have some control?

Burgard: You have some control, and if you doné
control of you.

Murgatroyd: Wel | , Gar vy, Il think wedwed as$kehihgmedts o
more we can t hink oBuflthan& you for yduratime t hi s

a

know youbve got bunch of pictures an
through. Weodl |l l'ine them all up, and i
of fi ce, gaingto betpartyfdyoueportion of the interview, and your

portion of the oral history project.

Burgard: Okay.
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Murgatroyd: And I certainly thank you for your time.

Burgard: Well, | appreciate the chance to be apartofthis.6 s one of a f ew,
very honoredSo, thank you very much.

Murgatroyd: And as they say, and 101l I say it to yo
Burgard: Thank you, very good.

(end of interview #2 #3 continues)
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Murgatroyd: Good afternoon, this is June tH& Zhis is Tom Murgatroyd resuming the last
of our interview for the Veterans Remember portion of the Abraham Lincoln
Presidential Library Oral Hiety Project. | am in Sherman, lllinois with Gary
Burgard. As the last of our interview, Gary, we want to talk about your
experiences when you first returned to the United States from your year in
Vietnam. Tell us about what you experienced when youdaste back.

Burgard: Wel | |l can recall that | was very ankx
about ready to get on that airplane to head back to the United States. | do
recall boarding the airplane and feeling, again, somewhat anxious. | wanted to
get off the ground, get in the air, an
we could make it back in one piece. And as we flew, | think we landed in
Japan for a fuel stop, and for the most part, | think | slept on the flight, just
trying to wastdhe time away so | could shorten the time. | recall, as we were
coming back into the United States air space, that the pilot came back on the
PA system and sai d, -fiveinlesofithe coasboithewi t hi n
United States, just west of San Frarec 0o, 0 | think it was.
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quie® we were quiet anywdy anticipating just what it was going to be like.
We were just moments away from actually getting back in the United States.

As he made his approach and | aid do
pin drop again. As the runway starts sliding by and he made the landing, we
heard and felt the wheels touch down, everybody
clapped. We were justéeverybody, just
thankful to be back in the United States. We de
boarded, or deplaned the airplane, anditse
thing | noticed was the clean air. In Vietnam the

air is really heavy because itods hot a
thereds a | ot of vegetation that rots
really bad smell. You aet used to it a
there for a while. And then to experience no Gary and his wife, Judiy

snells, and the air was light, and it was fresh. | their home in Fork Polk,

just will never forget that experience, and then ju ouisiana.

the whole feeling of getting back in the United

St ates. | s &Vie tbok akibdt Bvemtjdurchoues todurn in our

equipment, whatwe hadleft 1 t hi nk they gave us a p:
dondt recall right now, but | think th

because it was in summertime. We departed the gate and there was a bus

awaiting us. | was one of the few that was going to téikkeroAmerican

Airlines and go to Shreveport. As | got on the bus, there was a bunch of

ROTC students and the bus driver; the ROTC students were all in the front of

the bus. And the bus driver said to th
s ol di ehter)dhey dll gouback and looked at me with éyesould tell

the look in their eyes, like what have you been throégirrd they could tell

it was real.

Murgatroyd: Yeah. And it could be them in a few months.

Burgard: Yeah, it coul dedow emdretems ,t htehatidns ac drr ec
flew back to Shreveport and met Judy ©b
talked about before.

| did have one thought that comes t
another conflict that looks like that, that weeddo look at ways to win it, and
not just be a police action. It seemed like we were always defense in motion.
We could really never win anything over there; it was just an unwinnable
thing. I did have a lieutenant that was from the Viethamese armgothear
force, that | recall one day he drew a picture of a snake on the ground, and he

mar ked the head of the snake fAHanoi . o
understood what he was saying. He took a stick and he crossed through the
neck portonofHaoi , t hen made an AX0 on the s

AThat 6s where we need to go to win thi
intelligent observation, and | think in the future if we get caught up in this
thing, that somebody has to think about ltbey win this thing, and be
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